

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

激光与光电子技术应用

石墨富集方式下水中Cr元素的LIBS检测

王寅, 赵南京, 马明俊, 王春龙, 余洋, 孟德硕, 刘建国, 刘文清

中国科学院 安徽光学精密机械研究所 环境光学与技术重点实验室, 合肥 230031

摘要: 为了在石墨富集的方式下测量并分析水中Cr元素的激光诱导击穿光谱特性,利用Nd:YAG脉冲激光器作为激发光源,以高分辨率、宽光谱段的中阶梯光栅光谱仪和增强型电荷耦合器件为光信号分离和探测器件,以Cr元素的425.435nm谱线作为分析线,研究了水中Cr元素的时间衰减特性。结果表明,最佳延时时间为1100ns,最佳门宽为1800ns,通过对具有不同Cr元素含量的样品的测量,给出了Cr元素的定标曲线,并最终计算取得Cr元素的检出限为0.520mg/L。这一结果为激光诱导击穿光谱应用于水中Cr元素的快速检测提供了数据参考。

关键词: 光谱学 激光诱导击穿光谱技术 水污染 Cr 石墨富集

Chromium detection in water enriched with graphite based on laser-induced breakdown spectroscopy

WANG Yin, ZHAO Nan-jing, MA Ming-jun, WANG Chun-long, YU Yang, MENG De-shuo, LIU Jian-guo, LIU Wen-qing

Key Laboratory of Environmental Optics and Technology, Anhui Institute of Optics and Fine Mechanics, Chinese Academy of Sciences, Hefei 230031, China

Abstract: In order to study the spectroscopy emission characteristics of chromium in water enriched with graphite based on laser induced breakdown spectroscopy, the characteristic spectral line of 425.435nm was selected for chromium in the experiment when a Nd:YAG laser in 1064nm wavelength was used as an excitation source, the echelle spectrometer and intensified charge coupled device detector with high resolution and wide spectral range were used for spectral separation and high sensitive detection. The results show that detection optimal delay time is 1100ns and gate width time is 1800ns. The calibration curve of chromium was plotted based on different concentration measurement results, and the limit of detection was 0.520mg/L. The results of the experiment provide the data reference for fast measurement of chromium in water based on laser-induced breakdown spectroscopy.

Keywords: spectroscopy laser induced breakdown spectroscopy water pollution Cr enrichment with graphite

收稿日期 2013-03-08 修回日期 2013-04-19 网络版发布日期 2013-09-24

DOI: 10.7510/jgjs.issn.1001-3806.2013.06.023

基金项目:

国家自然科学基金资助项目(60908018);国家八六三高技术研究发展计划资助项目(2013AA065502);安徽省杰出青年科学基金资助项目(1108085J19)

通讯作者: 赵南京

扩展功能

本文信息

► Supporting info

► PDF(2686KB)

► [HTML全文]

► 参考文献[PDF]

► 参考文献

服务与反馈

► 把本文推荐给朋友

► 加入我的书架

► 加入引用管理器

► 引用本文

► Email Alert

► 文章反馈

► 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

► 光谱学

► 激光诱导击穿光谱技术

► 水污染

► Cr

► 石墨富集

本文作者相关文章

► 王寅

► 赵南京

► 马明俊

► 王春龙

► 余洋

► 孟德硕

► 刘建国

► 刘文清

PubMed

► Article by WANG Yin

► Article by ZHAO Nan-jing

► Article by MA Ming-jun

► Article by WANG Chun-long

► Article by YU Yang

► Article by MENG De-shuo

► Article by LIU Jian-guo

► Article by LIU Wen-qing

作者简介：王寅(1986-)，男，博士研究生，主要从事激光诱导击穿光谱应用的研究。

作者Email: njzhao@aiofm.ac.cn

参考文献：

- [1] ZHOU H D, PENG W Q. Water environment and water environmental remediation[M]. Beijing: Chemical Industry Press, 2005: 15-17(in Chinese).
- [2] GU Zh F, WU W. Investigation and evaluation of the heavy metal pollution situation in taihu lake [J]. Gansu Science and Technology, 2005, 12(21): 21-22(in Chinese).
- [3] CHENG X. Heavy metal pollution in taihu basin needing urgent attention[J]. Protection of Water Resources, 2002, 39(4): 39-41(in Chinese).
- [4] KANG S X, SUN X, JU X, et al. Measurement and calculation of escape peak intensities in synchrotron radiation X-ray fluorescence analysis[J]. Nuclear Instruments and Methods in Physics Research Section, 2002, B192(4): 365-369.
- [5] RAWAT M, MOTURI M C Z, SUBRAMANIAN V. Inventory compilation and distribution of heavy metals in wastewater from small-scale industrial areas of delhi, indian[J]. Journal of Environmental Monitoring (JEM), 2003, 5(6): 906-912.
- [6] RIOS-ARANA J V, WALSH E J, GARDEA-TORRESDEY J L. Assessment of arsenic and heavy metal concentrations in water and sediments of the rio grande at El Paso-Juarez metroplexregion[J]. Environment International, 2004, 29(7): 957-971.
- [7] PASQUINI C, CORTEZ J, SILVA L M C, et al. Laser induced breakdown spectroscopy[J]. Journal of the Brazilian Chemical Society, 2007, 18(3): 463-512.
- [8] SONG K, LEE Y I, SNEDDON J. Recent developments in instrumentation for laser induced breakdown spectroscopy[J]. Applied Spectroscopy Reviewers, 2002, 37(1): 89-117.
- [9] CREMERS D A, CHINN R C. Laser-induced breakdown spectroscopy-capabilities and limitations[J]. Applied Spectroscopy Reviews, 2009, 44(6): 457-506.
- [10] ALSULMI A Sh. Water analysis by laser induced breakdown spectroscopy(LIBS)[D]. Riyadh Saudi Arabia: Kindom of Saudi Arabia Ministry of Higher Education King Saud University, 2008: 5-25.
- [11] WU J Q, CHANG L, LIU L, et al. Laser-induced breakdown spectroscopy of determination of metals in solution with filter paper[J]. Applied Laser, 2010, 30(4): 340-343(in Chinese).
- [12] CHEN Zh J, LI H K. Fast and sensitive trace metal analysis in aqueous solutions by laser-induced breakdown spectroscopy using wood slice substrates[J]. Spectrochimica Acta Part, 2008, B63(1): 64-68.
- [13] SUN L X, YU H B, GUO Q J, et al. Development of experimental study on laser-induced breakdown spectroscopy in quantitative analysis of material[J]. Chinese Journal of Scientific Instrument, 2008, 29(10): 2235-2240 (in Chinese).
- [14] WU J L, FU Y X. Detection of metal ions in water solution by laser induced breakdown spectroscopy [J]. Spectroscopy and Spectroscopy Analysis, 2008, 28(9): 1979-1982(in Chinese).
- [15] LUI S L, GODWAL Y, TASOHUK M T, et al. Detection of lead in water using laser-induce breakdown spectroscopy and laser-induced fluorescence[J]. Analytical Chemistry, 2008, 80(6): 1995-2000.
- [16] YAN J, DING L, GE L L, et al. Research about analysis of heavy metals in liquid jet by laser-induced breakdown spectroscopy[J]. Chinese Journal of Lasers, 2012, 39(2): 0215001(in Chinese).
- [17] XU L, WANG L, YAO G X, et al. Quantitative determination of Cr in liquid jets by laser-induced breakdown spectroscopy[J]. Journal of Anhui Normal University(Natural Science Edition), 2012, 35(5): 438-443(in Chinese).
- [18] XU Y, YAO M Y, LIU M H, et al. Laser induced breakdown spectroscopy of chromium in water solution[J]. Acta Optica Sinica, 2011, 31(12): 093001(in Chinese).
- [19] RAI N K, RAI A K. LIBS-an efficient approach for the determination of Cr in industrial wastewater [J]. Journal of Hazardous Materials, 2008, 150(3): 835-838.
- [20] WANG J Sh, QIAO D P, LU Y Zh, et al. Quantitative analysis of laser-induced breakdown spectroscopy in rocks by using intensity normalization method[J]. Chinese Journal of Lasers, 2010, 37(1): 225-230(in Chinese).
- [21] LI J, LU J D, LIN Zh X, et al. Experimental analysis of spectra of metallic elements in solid samples by laser-induced breakdown spectroscopy[J]. Chinese Journal of Lasers, 2009, 36(11): 2882-2887(in Chinese).

本刊中的类似文章

1. 陆俊, 高淑梅, 熊婕, 杨幼益, 陈国庆. 女性尿液荧光光谱学特性及机理分析[J]. 激光技术, 2010, 34(1): 45-47, 84
2. 王召兵, 刘涛, 郝殿中, 彭捍东, 张霞, 吴闻迪. 有色方解石晶体的光谱分析[J]. 激光技术, 2008, 32(6): 597-604
3. 李燕凌, 曾钦勇, 李彤, 牛瑞华, 薛亮平. Cr, Tm, Ho: YAG激光器输出的实验研究[J]. 激光技术, 2008, 32(6): 563-565
4. 王晨, 刘晶儒, 胡志云, 张振荣, 张立荣, 叶景峰, 叶锡生. 参考谱线法测量倍频Nd: YAG激光器调谐波长的研究[J]. 激光技术, 2009, 33(6): 565-567, 578
5. 毕琳娜, 陈国庆, 王俊, 颜浩然. 甲基对硫磷溶液的荧光光谱及其特性[J]. 激光技术, 0, (): 253-257

6. 杨成方, 李雷, 张枫, 王道光, 刘诚, 刘莹. 奶粉-三聚氰胺的荧光光谱特性研究[J]. 激光技术, 2010, 34(2): 193-196, 201
7. 熊吉川, 兰戈, 万勇. Cr⁴⁺: YAG被动态Q激光器脉冲波形数值模拟及优化[J]. 激光技术, 2008, 32(4): 430-433
8. 杨昌虎, 史向华, 刘小兵, 廖家欣. 喇曼谱在检测饮用水中矿物质浓度的研究[J]. 激光技术, 2008, 32(4): 366-369
9. 谭鑫鑫, 吕树臣, 刘春香. 纳米晶ZrO₂-Al₂O₃: Dy³⁺的制备及发光性质的研究[J]. 激光技术, 2010, 34(3): 370-372
10. 葛文萍, 地里木拉提·吐尔逊, 王耀祥, 田维坚. 3种聚合物光纤γ射线辐照光谱特性实验研究[J]. 激光技术, 2007, 31(5): 534-536

Copyright by 激光技术